
Af Klaus F. Svensson

Jeg håber, at I alle har haft en god jul og et godt nytår. Nu 

er det nye år for alvor gået i gang, og foreningens arbejde er 

allerede skudt godt i gang efter juleferien.

Blandt andet har foreningens faglige næstformand Ida 

Kongsø og politiske næstformand Michael Nøhr sammen med 

formanden for Pædagogisk LæringsCenterForening Runa Bar-

bara Petersen og næstformanden for Skole og Forældre Re-

gitze Spenner Ishøy sendt et åbent brev til Slots- og Kultursty-

relsen, børne- og undervisningsministeren og kulturministeren.

Det åbne brev omhandler fordelingen af puljemidlerne 

fra Udviklingspuljen for folkebiblioteker og pædagogiske læ-

ringscentre, som vi tre foreninger nder urimelig.

Helt konkret har folkebiblioteker de seneste par år modta-

get størstedelen af midlerne, hvorimod de pædagogiske læ-

ringscentre gennemsnitligt har fået tildelt 5 procent om året.

Klokkeklar forskelsbehandling
I 2023 har pædagogiske læringscentre, hvis man ikke tæller 

interesseorganisationer med, men reelle midler til skolebib-

liotekerne, modtaget 0 procent af puljen.

Det til trods for, at der i Slots- og Kulturstyrelsens formål 

for udviklingspuljen henvises til, at puljen har hjemmel i bib-

liotekslov nr. 340 §18, hvor der står Staten yder tilskud til 

udvikling indenfor folke- og skolebiblioteksområdet.

Det overholder Slots- og Kulturstyrelsen tydeligvis ikke, 

når den giver 0 kr. til de ansøgninger, der er kommet fra de 

pædagogiske læringscentre.

Det udvalg, som fordeler puljens midler, Strategisk Bib-

lioteksudvalg, består i dag, udover embedsmænd, af seks 

repræsentanter fra folkebibliotekssiden og ingen repræsen-

tanter fra skolesiden.

Det mener vi, der skal laves om på. Der skal sidde nogen 

fra skolesiden i Strategisk Biblioteksudvalg, og fordelingen af 

puljemidlerne skal være mere fair.

Desuden er vores forslag, at man deler puljen i to og lader 

skolerne være med til at sætte rammerne for ansøgnings-

kriterierne. Hermed sikres det også, at projekterne er solidt 

forankret i skolens virkelige rammer og hverdag.

Kan også læses i medier
Det åbne brev er også sendt til medier, deraf navnet åbent 

brev. Fagbladet Folkeskolen og mediet Skolemonitor har beg-

Formanden har ordet

ge skrevet en artikel med dele af det åbne brev, så hvis nogen 

skulle ønske at læse mere om emnet, kan det læses der.

Et nyt år er også lig med nytårsforsætter, og et af vores 

er, at vi i år vil gå benhårdt efter at få ændret på for skels-

behandlingen vedrørende udviklingspuljen.

2024 er også året, hvor vi regner med at få sat et møde i 

stand med børne- og undervisningsministeren, så vi kan ita-

lesætte de pædagogiske læringscentres udfordringer – også 

på andre parametre – og skabe en forskel på det område, 

foreningen er sat i verden for, nemlig, at alle børn skal have 

lige adgang til god litteratur og litteraturformidling.

Derfor har foreningens bestyrelse nu vedtaget en god 

medlemspris for enkeltskoler, som ønsker at melde sig ind, 

så alle skoler får mulighed for at melde sig ind i foreningen 

og støtte den gode sag samt selv modtage en masse inspira-

tion og viden om området. Priserne kan læses på foreningens 

hjemmeside og andetsteds her i bladet.

Udover dette har foreningen blandt andet haft travlt med 

at gøre årets første nummer af Børn & Bøger klar til jer læ-

sere. Vi håber, I tager godt imod det og nder inspiration til 

det gode arbejde, I alle gør ude på skolerne.


